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Opustila nás  

sestra Blaženka Klečatská, OFS, 
nejlaskavější z laskavých.  

Requiescat in pace! 
Ať odpočívá v pokoji! 
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Setkání ministrů a duchovních asistentů MBS SFŘ 14. – 15. 1. 2022 v Brně 
Téma: Synodalita v církvi a jak ji uplatnit v SFŘ 

Setkání jsme se z našeho společenství zúčastnili dva – František Luboš Kolafa a 
pisatel těchto řádků. Podnětná už byla neformální večerní debata, kdy jsme porovnávali 
situace v různých společenstvích, úspěchy, těžkosti a novinky. Mimochodem – velký 
úspěch měla naše adoptovaná čejka chocholatá ve výběhu s „dominikánskými“ tučňáky 
v plzeňské zoo, dokonce jedna inspirovaná sestra nám v sobotu zpestřila setkání 

nahrávkou čejčina hlasu.       Nějakou dobu jsme také debatovali o papeži Františkovi a 

jeho přijetí či nepřijetí a Otec Krištof nám před svým odjezdem do Prahy položil otázku, 
zda víme, co je hlavním úkolem papeže. Odpovědi byly různé, ale jeho trefila do 
černého: „Hlavním úkolem papeže je naslouchat Božímu hlasu.“ 

V sobotu zazněly především dva významné referáty (přepis poznámek vizte níže), 
pak následovalo několik vstupů zástupců některých MBS, aby se podělili se zkušenostmi 
ze synodních skupinek (také jsme s Lubošem vystoupili) a po obědě Jirka Zajíc 
moderoval debatu o zpětných vazbách na uvedené podněty. Bohužel kvůli dopravě (měli 
jsme to na setkání nejdál) jsme museli setkání opustit o chvíli dříve než ostatní. Přesto 
považujeme účast na jednání za velmi užitečnou, určitě máme nějaký čas z čeho čerpat. 
 
Irenej Lubomír Mlčoch, OFS: 

Podstata synodního postupu aneb Synodní vanutí Ducha 
Z poznámek: 

byly přeloženy dokumenty z Vatikánu, ve 
Zpravodaji SFŘ jako Synodní listy; mottem 
Jednota v rozmanitosti; Jiří Šenkýř již dříve 
předjímal myšlenky synodality; byly stanoveny 
postupy, ale pak nastalo svobodné vanutí 
Ducha svatého – ale není to bouře a může to 
být přeslechnuto; roztříštěnost dopadla i na 
církev – sněm k synodě je chápán jako 
neúspěšný, byla dána přednost jednotě; 
delegáti byli vybráni shora a příspěvky museli 
poslat předem, k proslovu na Velehradě dostali 
5 minut (byl jsem napomenut, když jsem 

překročil o minutu); došlo k přechodu v otevřenou nejednotu a v názorové přestřelky; 
některé delegáty to znechutilo; ale negativní zkušenost nás vybízí přidat, jinak to za 
deset let bude ještě horší; jsme v situaci, kdy 800 let po svatém Františkovi si papež volí 
jméno František a činí v jeho duchu (encykliky); naši biskupové po debatě s panem 
papežem odjeli do Assisi; Kristův pokyn „Obnovte mou církev!“ 

cesty jsou zatím nejasné, tušené; máme záruky (Eucharistie, svátost smíření …), 
že nesejdeme z cesty; již Ježíšova velekněžská modlitba vyzývá k jednotě; neutíkejme 
ze zdánlivě nepřátelského světa; nová vize pro šest let; odkazuje na klíčové momenty ze 
života sv. Františka – až k Transitu; žijeme v rozmanitosti, využíváme různá charismata 

dnešní setkání je mimořádné. Máme různé přístupy, někteří z nás jsou i 
koordinátory ve farnostech; papež František prodloužil diecézní fázi o 4 měsíce, nám 
byly přidány dva měsíce; je to šance pro zatím nezúčastněné, i pro argumenty, proč se 
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neúčastnit; i to je obohacení a neúčast se stane účastí; „spíš než být pochopen chci 
chápat jiné“ 

synodalita nemůže nebýt; ale osobně jsem neúspěšný i ve vlastní MBS jako 
formátor a také v Národní radě, kde zatím nedošlo ke konsensu; možná podnět vzejde 
dnes; vyzývám znovu zatím nezúčastněné MBS 

písemné výstupy nejsou cílem, jen prostředkem; důležité jsou debaty; ale snad by 
bylo dobré výstupy zaslat i do Národní rady, kde bych je necenzurovaně zpracoval 

 
Vavřinec Jiří Šenkýř, OFS: 

Jak pojmout synodalitu v našem řádu 
Na začátku Zjevení sv. Jana se sedmkrát opakuje 

výzva „kdo má ucho, ať poslouchá, co říká Duch 
církevním obcím“. A protože máme uši, je to výzva pro 
nás. Není to výzva jen pro biskupy a kněze, ale pro 
všechny pokřtěné. Řehole 6: Když byli ve křtu spolu s 
Kristem pohřbeni a vzkříšeni, a tak se stali živými údy 
církve, a když k němu byli těsněji připojeni skrze profesi, 
ať se stanou svědky a nástroji jeho poslání mezi lidmi a 
hlásají Krista životem i slovy. Položme si otázku: věříme 
ve svůj křest? 

To, co říká Duch svatý je určeno církevním obcím, 
nejen nám osobně. A když je to určeno obci (farnosti), 
musíme najít cestu, jak to obci sdělit. Tu možnost má 
dnes jen pan farář, když káže. Generální konstituce 11: 
„...ať se sekulární františkáni snaží napodobovat 
Františkovu věrnost k vnuknutím Ducha svatého...“. 
Věříme v Ducha svatého, věříme Duchu svatému? 

Synoda nám připomíná učení Druhého 
vatikánského koncilu o jediném Božím lidu, který společně kráčí dějinami. I když 
formálně jsme rozděleni do různých farností, řádů, laických hnutí, jsme jeden lid. I když 
máme různé služby, jedni jsou kněžími, druzí laiky, jsme jedno v Kristu. A synoda nás 
vybízí, abychom se všichni spojili. Organizátoři synody říkají, že žádné společenství není 
ze synody vyloučeno, ba naopak je vítáno. Věřím, že většina sekulárních františkánů se 
již zapojila ve svých farnostech. Ale naše uspořádání do společenství přímo volá, aby se 
naše MBS stala synodální skupinou. 

Když skončil koncil, papež Pavel VI. vyzval řády a hnutí, aby uskutečnili učení 
koncilu. Od roku 1966 se začalo v tehdejším III. řádu sv. Františka pracovat na nové 
řeholi. Práce trvaly 12 let a v roce 1978 papež novou Řeholi Sekulárního 
františkánského řádu schválil. Když se podíváte na poznámky pod čarou naší řehole, 
zjistíte, že je poskládána z výroků koncilu. A její duch je duch koncilu, je v duchu jednoho 
Božího lidu. Chybí zde mocenské vazby typické pro bývalý III. řád, kde skupinu vedl 
ředitel, který o všem rozhodoval (měl stejnou roli, jako má farář ve farnosti).  Naproti 
tomu naši duchovní asistenti jsou členy společenství a konají svoji duchovní službu. Náš 
Řád je uspořádán tak, aby minimalizoval to, co se dnes nazývá klerikalismem. Všechno 
ostatní dělají laici s demokraticky voleným vedením. Pokud se biskupská synoda v 
příštím roce bude zamýšlet nad reformou farností, můžeme SFŘ nabídnout své 
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zkušenosti z 54 let (u nás spíše 30 let). Věříme, že mezi duchovními rodinami, které 
Duch svatý probudil v církvi“ (Řehole 1) je i Sekulární františkánský řád? Cítíme 
závažnost našeho povolání? 

Synoda je příležitost, abychom podle zásad synodality posoudili, jak žijeme v 
našich společenstvích. Možná najdeme i některé věci, které by se měly v našich 
dokumentech změnit. K deseti synodálním otázkám jsem přidal jedenáctou, protože i 
tento postup organizátoři synody doporučují. 

Otázka č. 11: Synodalita v SFŘ: Je SFŘ synodální? Je synodalita obsažena v 
dokumentech (Řehole, Generální konstituce, Národní stanovy)? Je potřeba některá 
místa vykládat jinak než doposud? Žije SFŘ synodálně? Konzultuje NR závažná 
rozhodnutí s MBS? Konzultuje Rada MBS závažná rozhodnutí se členy MBS? Má každé 
MBS cíl, ke kterému směřuje? Má MBS misijní cíl? Přinášejí členové lidem kousek 
radosti? Chovají se členové synodálně? Naslouchají si navzájem? Nebojí se sdělovat 
svoje myšlenky ve společenství? Řídí společenství ministr, nebo duchovní asistent? Jak 
jsou trestáni členové, kteří porušili normy? Jak chápeme slovo „sekulární“? Jak 
chápeme slova „sociální přátelství“? 

 
Nyní chci nabídnout několik poznámek k našim dokumentům. Položme si vedle 

nich dokumenty papeže Františka a zjistíte, že důležité články, které jsme za těch 30 let, 
kdy působíme v ČR, nestihli uchopit, rozpracoval papež František. 

Řehole 18: „Kromě toho ať mají úctu k ostatnímu stvoření, živému i neživému, 
které je „obrazem Nejvyššího“. Od pokušení zneužívat je ať se snaží přejít k 
františkánskému pojetí všeobecného bratrství.“ Všeobecné bratrství, laskavý vztah k 
lidem, zejména lidem na okraji společnosti a vztah k celé přírodě řeší papež František v 
Laudato si´. 

Řehole 17: Ve svých rodinách ať žijí františkánským duchem pokoje, věrnosti a 
úcty k životu, a tak ať se snaží vydávat svědectví o světě již obnoveném v Kristu.“ 
Manželství a rodině věnuje papež František svoji exhortaci Amoris laetitia. 

Dopis čtyř generálních ministrů: „Druhým stěžejním předpokladem obnovy je 
pozornost k projevům Ducha ve znamení doby.“ Papež František začal svoji obnovu 
čtením znamení doby v Evangelii gaudium. 

Generální konstituce 15: Sekulární františkáni se zavazují žít ducha 
blahoslavenství, a zvláště ducha chudoby.“ Blahoslavenstvím věnoval papež František 
exhortaci Gaudete et exsultate. 

Řehole 13: Smysl pro bratrství ať z nich vytvoří radostnou ochotu přibližovat se ke 
všem lidem, zvláště nejmenším. Ať se pro ně snaží vytvořit životní podmínky důstojné 
tvorů vykoupených Kristem.“ Generální konstituce mají oddíl: „Za spravedlivou a 
bratrskou společnost“ v němž články 18 až 23 podrobně rozebírají úkoly sekulárních 
františkánů. Zdůrazním: důstojnost lidské osoby, odstranění všeho, co chudé staví na 
okraj společnosti, účast na veřejném životě a rozšiřování myšlenky míru. Papež 
František vydal Fratelli tutti, což je zásadní dokument, který svět potřebuje. Světu chybí 
„pojivo“ umožňující soudržnost společnosti. Papež nabízí bratrství jako univerzální 
hodnotu pro budoucí svět. Úkolem františkánů je tyto myšlenky šířit a neutralizovat 
všudypřítomný populismus. Synodalita neznamená dělat uzavřené kroužky. Znamená 
naslouchat, co Duch svatý říká církvi. Říká: vyjděte ze zákristií a běžte do světa a učte 
lidi bratrství. Dnešní společnost zvýhodňuje bohaté a šikovné. Někdo musí pomoci 
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slabým, třeba v takové obyčejné věci, jako je vyplnění žádosti. Bratrství je podíl na 
životě druhých lidí.  

Ještě bych chtěl upozornit na jednu bolavou věc, která sice nebývá častá, ale stát 
se může. Lépe je být připraveni než dělat hrubé chyby. Jsou to články Generálních 
konstitucí 56 – 58. Zažil jsem několik případů, kdy se tzv. „dočasná opatření“ a 
„definitivní opatření“ řešila. Jedná se o vyloučení z řádu, chcete-li o exkomunikaci. Nic 
příjemného. Jednou to bylo společenství, které se zaměřilo jednostranně na shánění 
peněz (i když k celkem dobrým účelům), ve druhém o příklon k lefébristům a ve dvou 
případech o partnerské záležitosti, další o psychické problémy. Když se zpětně na tyto 
případy dívám, myslím si, že nebyly tak závažné a že se daly řešit jinak než vytahovat 
na ně paragrafy. Stačilo více tolerance a bratrství. Dnes se zamýšlím, co dělat se členy, 
kteří šíří nenávist (např. proti migrantům), co se členy, kteří sledují dezinformační weby a 
jejich dezinformace šíří dál, nebo se nechtějí očkovat a ohrožují na životě nejen sebe, 
ale hlavně své okolí. I toto může být synodální otázkou, nad kterou se má společenství 
zamyslet, naslouchat si navzájem a rozlišovat. 

Na závěr připomínám výzvu papeže Františka, kterou nám poslal z letošní 
audience pro členy naší generální kapituly (jistě jste viděli fotku, jak naše delegátka 
Markéta si podává ruku s papežem). Ta slova zní: „Vyzývám vás k objetí evangelia, 
stejně jako objímáte Ježíše“. 
 

Anežka Jitka Polívková, OFS, a Anežka Alena Vadlejchová, OFS:  
Kalendář (kapitoly z františkánského života v Plzni)  

- XIII. Šimon Miroslav Němec, Ludmila Anna Srbová 
Bratr Šimon Miroslav Němec žil sám se svou 

maminkou. Pracoval na dráze a on to byl, který s Pepou 
Škodou vozil Standu Maura na invalidním vozíku do 
kostela na mši svatou. Bráška se vyznačoval speciální 
vlastností. Na dotazy odpovídal větami méně než holými. 
Málokdy ze sebe dostal i celou větu. Neměl potřebu 
mluvit. Za totality 
jsme se setkávali po 
bytech. V té době 
Maruška Krýslová 
bydlela v Blatenské 
ulici. Pro nás 
z Lobez to byl 
kousek cesty kolem 
řeky a kolejí. Na 
kolejích stál 

nákladní vlak a měl červenou. Tak nás napadlo 
přelézt vlak tam, kde byla budka pro obsluhu. Když 
už jsme byli zase bezpečně na chodníku, začal se 
Mirek neuvěřitelně smát. Zaujatě jsme pozorovali 
to, co nikdo z nás s tímto bratrem ještě nezažil. 
„Mirku, co ti přišlo tak k smíchu?“ A on celý ještě 
rozesmátý plynně vyprávěl, že si představil, že se 
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vlak rozjede a on nastoupí ráno do práce místo v Plzni v Českých Budějovicích. Když 
jsme se divili tomu, že se dovede také smát, odpověděl: „Smutný františkán je 
pohádková bytost. Také neexistuje nebo neměl by existovat.“ Když Mirkovi umřela 
maminka, žil sám. Nemluvil, a tak nepostřehl, že ztrácí hlas. Měl rakovinu uzlin, a 
protože se na to přišlo dost pozdě, měl poškozené i hlasivky. Když pak chtěl mluvit, 
sípal. V jeho případě to ale nevadilo nikomu. Co potřeboval, to řekla a to bylo tak dvakrát 
do roka. Ještě několik let žil v tichosti, a protože mu zdraví už moc nesloužilo, chodil 
raději do kostela v Lobzích, kam to měl jen pár kroků. Když měl pohřeb, byl 
františkánský kostel plný. Na člověka, který neměl jediného příbuzného, to byl celkem 
slušný výkon. I k františkánskému hrobu, kde je pohřbený, ho přišla doprovodit celá řada 
těch, kteří ho znali jen z kostela. Nabízí se otázka, čím tento bratr zaujal své okolí. My to 
víme, ale je to špatně popsatelné. 

To byli ti mrtví, ale máme mezi sebou perlu ještě žijící. Už koketuje 
s osmdesátkou, ale je stále činná. Charita by bez Aničky Srbové nefungovala. To si 
troufnu tvrdit. Pravdivá, pracovitá a vtipná. Obětavost je jí rodná sestra a vytrvalost 
sestřenice. Každý musí obdivovat její pracovní záběr. Je pravda, že v posledních letech 
si přibrala k sobě dvě pomocnice – francouzské hole, ale na tempu neubrala. (konec 
seriálu)  

 

Zpráva o hospodaření MBS SFŘ Plzeň za období roku 2021 
Zprávu o hospodaření předkládám jako každý rok po celkové uzávěrce běžného 

roku 2021. Na jaře byla odsouhlasena adopce čejky chocholaté v plzeňské ZOO. Počet 
profesních členů se nám zvýšil o jednoho (jedno úmrtí a dva přírůstky). Do celého 
hospodaření zasáhla také covidová omezení (počty scházení členů, jejich obavy z 
nákazy a také omezení dopravy). Aktivitou členů a jejich mimořádnými příspěvky se při 
všech těchto potížích podařilo hospodaření udržet v úrovni předcházejících roků 
s minimální ztrátou. Členské příspěvky navrhuji ponechat ve stávající výši, pokud 
nedojde ke zvýšení příspěvku NR. O tom rozhodne Rada MBS podle okolností při 
setkání. 
 

Výsledky hospodaření celkem za r. 2021 

Příjmy Výdaje 

Převod z r. 2020 12.675 Kč Nájem hrobu (2021) 603 Kč 

Příspěvky členů 8.550 Kč Odvod NR SFŘ 3.000 Kč 

Adopce Indie 4.750 Kč Chléb sv. Antonína (2020,2021) 3.350 Kč 

Chléb sv. Antonína 1.750 Kč Intence 1.500 Kč 

Ostatní 
(čejka, doprava) 

1.510 Kč Životní výročí, pohřeb 3.139 Kč 

Celkem 29.235 Kč Administrativní výdaje  
(profes, doprava) 

4.433 Kč 

Výsledná kalkulace Adopce Indie 5.000 Kč 

Příjmy 29.235 Kč Celkem 21.025 Kč 

Výdaje 21.025 Kč V Plzni 5. 1. 2022 
Pokladník MBS SFŘ Plzeň Milan Kučera dt. Zůstatek 8.210 Kč 
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Modlitební setkání 6. 1. 2022 - rozjímání nad četbou z knihy 
Patrick Crasta OFMCap.: Duchovní doprovázení podle svatého Jana, 
milovaného učedníka (Flétna 2019); část IV. – Vyhánět démony, Duchovní 
doprovázení a velikonoční tajemství a Závěr (str. 108 – 155; dle přípravy 
Antonína Jaroslava Šedivého) 

Vyhánět démony (Jan 8,39 – 59) 
Ovládnutí ďáblem je paralelní k vládě Boha v životě člověka. Svatý člověk je 

„ovládán“ Bohem, Duchem svatým. Učí-li se doprovázený být přístupný inspiracím a 
vedení duchovního Průvodce, je stále více v Bohu zakořeněný, poddaný vládě Ducha 
svatého. Stává se účinným nástrojem, učedníkem. Proměňuje se jeho způsob myšlení, 
systém hodnot a životní styl. Co se zdálo těžké, je snadné, a co vypadalo jako nemožné, 
se stává možným. Učedník se stává viditelnou přítomností neviditelného duchovního 
Průvodce a nese stejné poslání jako on – vyhánět zlého a budovat Boží království. 

Jako existují různé stupně svatosti, existují i různé stupně ovládnutí ďáblem. 
Hříšník, který je svedený a manipulovaný ďáblem a jeho spojenci, může budovat vztah 
s tímto průvodcem zla a otcem lži. Vinou určité životní situaci (nezdravá rodinná 
atmosféra v dětství, škodlivá přátelství a scestné nauky v dospívání, katastrofální 
události v dospělosti apod.) může člověk snadno upadnout do pasti zlého a rozhodnout 
se pro našeptávání a vedení ďáblem. Ani si nemusí být vědom toho, že se řítí do zkázy. 
Dům, který má být příbytkem trojjediného Boha, se stává sídlem lstivého vetřelce. To 
vede k neustálému vnitřnímu zápasu, což způsobuje narušení a pokřivení vzorců 
myšlení, hodnotového systému a životního stylu. Člověk už není stejný, stává se 
znetvořenou a rozkládající se bytostí. 

Zlý může rovněž využít lidi, 
kteří jsou pod jeho vládou. Mohou to 
být lidé vysoce postavení. Tito jedinci 
mohou způsobit zmatek tím, že dávají 
špatné rady či špatný příklad slabým 
a povrchním lidem. Tito lidští činitelé 
působí jako démoni, kteří připravují 
cestu pro zkázu a pád mnohých. 

Nestačí jen lidská moudrost 
získaná studiem, potřebujeme rovněž 
Boží moudrost, kterou získáme 
v duchu modlitby a zbožnosti. Poslání 
vyhánět démony nemůže dělat jen tak 
někdo, protože k němu lidské síly a 
schopnosti nestačí. Toto poslání 
může být uskutečňováno pouze v síle 
Ducha svatého a v jeho moci, pod 
vedením duchovního Průvodce. Děje 
se se zvláštním požehnáním vyšších 
představených. Jestliže někdo riskuje 
a pustí se do takové služby bez řádné 
a odpovídající přípravy, ďábel ho 
nebude brát na vědomí ani 



8 
 

poslouchat. Naopak, pokoří ho, postaví se mu a bude útočit na všechny strany. Jen ti, 
kdo jsou hluboce zakořeněni v Duchu svatém, budou mít skrze modlitbu a pokání Boží 
moc, aby mohli dělat potřebné kroky k přemožení a vyhnání zlého ducha. 

Duchovní doprovázení a velikonoční tajemství 
Ježíš na kříži zvítězil v bitvě nad nepřítelem. Skrze kříž vstoupil on – vtělené 

Slovo – na nebesa a sedí po pravici Otce jako Pán (Kyrios). 
1. Duch sebeobětování 
Duchovní Průvodce musí být ponížen, aby každý mohl být vyvýšen. Není snadné 

porozumět hlubokému významu Boží pedagogiky. On přišel, aby sloužil, nikoli aby si dal 
sloužit. 

2. Duch pokory 
Pokora a sebezapření jsou hlavními rysy Ježíšovy výkupné služby. Je těžké 

pochopit tuto novou logiku. Narodili jsme se a vyrůstáme ve světě konkurence, kde je 
postavení a společenská prestiž měřítkem a duch pokory zde nemá místo. Jsme pod 
vlivem médií, která nám neustále ukazují lidské tělo jako modlu, a jakékoli vyučování o 
pokoře, sebeobětování či sebezapření je přehlíženo a vystaveno pohrdání. 

3. Duch kontemplace 
Duch kontemplace je zdarma daný Boží dar. Člověk je ovšem obdařen svobodou, 

proto je potřeba, aby se dobrovolně otevřel přijetí tohoto daru a snažil se tuto milost 
rozvíjet. Ježíš stále komunikoval s Otcem a Duchem svatým, aby nacházel osvícení a 
posilu pro své každodenní spásonosné poslání. V tomto pravidelném dialogu dostával 
vnitřní sílu, aby mohl přijmout zkoušky a pokořující situace, kterým byl znovu a znovu 
vystavován. Průvodce vyhledával 
tichá a opuštěná místa, aby mohl 
komunikovat s Otcem. Vnější ticho 
ovšem nestačí. Je to pouze 
prostředek k vnitřnímu tichu, to je 
ovšem v dnešní společnosti náročný 
úkol. Následovat Ježíše znamená 
vyhradit si v každodenním rozvrhu 
určité časové úseky pro kontemplaci, 
aby mohla růst naše důvěrná blízkost 
s milujícím Otcem. 

3.1 Kontemplace a Boží 
slovo 

Při čtení a rozjímání nad Božím 
slovem v atmosféře modlitby k nám 
opravdu mluví Pán tady a teď, 
promlouvá do našich životních 
situací. Boží slovo není jen lahodné, 
ale je rovněž dvojsečným mečem, 
který člověka živí, ale také brání před 
strastmi a pokušeními, jež přicházejí 
od zlého. Když doprovázený začne 
pravidelně pít z tohoto „pramene živé 
vody“, je očišťován a uzdravován, 
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zakouší obnovu, dostává novou vizi života. 
3.2 Kontemplace a Eucharistie 
Eucharistie je pokračováním vtělení v jiné podobě. Ježíš se snížil, aby mohl být 

s námi, aby byl dostupný pro každého a v každé chvíli, aby pozvedl veškeré tvorstvo a 
dovedl je do náruče milosrdného Otce a aby tak znovu vybudoval vztah na úrovni 
vertikální i horizontální. 

3.2.1 Uzdravení skrze Eucharistii 
Člověk je bytost od přirozenosti společenská a nemůže žít izolovaně. 

Eucharistický Pán uzdravuje rozbité vztahy, které jsou hlavní příčinou našeho utrpení a 
bezmoci. Dobré a zdravé vztahy rozšiřují srdce a přinášejí vnitřní pokoj, radost a 
harmonii, a to s sebou bezpochyby nese také zdraví těla. Rozbité vztahy jsou příčinou 
napětí, úzkostí, nejistoty a mnoha životních katastrof. Emocionální a duchovní trhliny 
tělo ohrožují, vinou psychosomatického propojení mají pro tělo negativní důsledky. 

3.2.2 Eucharistická výživa 
 Eucharistie je skutečná potrava, která vyživuje člověka Boží mocí. Tělo a krev 

vzkříšeného Pána jsou silnější formou života, která vtahuje, proměňuje a pozvedá slabší 
lidskou formu života. Za eucharistickou potravou se skrývá hluboké tajemství. Slavení 
Eucharistie pasívně a bez zájmu, účast bez osobního zaujetí nemohou mít uzdravující 
ani výživnou moc. 

3.2.3 Eucharistické díkůvzdání 
Účast při stole Eucharistie a chvíle strávené v tichu ve společnosti 

Eucharistického Pána v doprovázeném postupně posilují ducha vděčnosti. Člověk, který 
je vnitřně uzdravený a sjednocený, začíná zakoušet svobodu Božího dítěte. 

 
Závěr 

Duchovní doprovázení je odvěká služba poskytovaná věrně a velkoryse 
osvícenými lidmi naplněnými Duchem svatým, kteří trpělivě kráčejí s doprovázenými a 
pomáhají jim rozlišovat Boží vůli v různých fázích života. Hlavním cílem duchovního 
doprovázení je budování vztahu v rovině vertikální i horizontální. Duchovní doprovázení 
je zároveň dar i umění. Jako dar je dáno Bohem a přijato vděčným srdcem. Jako umění 
je rozvíjeno s radostnou myslí skrze vyučování a praktické vedení.  

Hlavním úkolem duchovně doprovázejícího je dotýkat se srdce doprovázeného, 
nikoli jeho mysli; pomoci doprovázenému sestoupit z roviny myšlení do roviny citové, 
která je vyjádřením jeho roviny bytí. 

Duchovně doprovázející pomáhá doprovázenému, aby si uvědomil, že 
nejdůležitější je přítomný okamžik. 

Duchovně doprovázející jsou zranitelní uzdravovatelé a mohou být snadno 
zasaženi útěchami, neútěchami a odporem doprovázených. Pak nebudou schopni 
věnovat potřebnou pozornost tomu, co doprovázený říká. Čím bližší vztah mají 
doprovázející a doprovázený s trojjediným Bohem, tím plodnější bude jejich služba lidem 
i celému tvorstvu. 
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Novoroční inspirace 
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 Od Garryho: 
Bochník chleba, cibule a 

olivy pro šest úst. A přesto tato 
ústa nepřestala říkat „Díky Bohu“. 
Dnes máme všechno, ale stále 
říkáme „Nemáme“. 

Chybí nám všechno, za 
všechno jsme na vině a 
zapomínáme poděkovat za jídlo, 
které máme na stole, za střechu 
nad hlavou, teplo teď v zimě, 
oblečení, které můžeme nosit … 

A pak se divíme, proč je 
deprese pohromou naší doby? 
Honíme se za zbytečnostmi, které 
mnohdy ani nepotřebujeme, 
estetika je naše každodenní 
nejdůležitější měřítko člověka. 
Chybí nám pokora a úcta. 

Příteli, bez ohledu na to, co 
máš, pokud se nenaučíš být za to 
vděčný a vždy se soustředíš na 
to, co nemáš, vždy budeš 
nešťastný. 

 
 
Od Jany Pachnerové (z Greccia): Od Martina Šimka: 



12 
 

Kalendář únor 2022 
vše podle aktuální epidemické situace 

• čtvrtek 27. 1. Sdílíme se (se sv. Klárou) – 18.00: společná účast na přednášce 
Martina Šimka v cyklu přednášek Zastavení s Janem Amosem – téma V. Tíha 
protivenství (dílo Historie protivenství; pobyt v Elblingu) v centru J. A. Komenského 
sboru ČCE Přeštice, Rebcova 557 

• čtvrtek 3. 2. Modlíme se (se sv. Antonínem) - 16.00: formace s Anežkou Janou 
Pachnerovou, OFS (farní sál, Františkánská 11, Plzeň); 17.00: mše svatá u PMN; 
pak ve farním sále debata nad četbou – Papež František: Fratelli tutti / Encyklika o 
bratrství a sociálním přátelství (Karmelitánské nakladatelství Praha 2021) - První 
kapitola: Stíny ve světě, který se uzavřel (str. 17–39); připravuje Anežka Jana 
Pachnerová, OFS 

• čtvrtek 10. 2. Pomáháme (se sv. Anežkou) – 17.00: účast na mši svaté, pak III. 
debata ve farním sále na téma Synoda  

• čtvrtek 17. 2. Setkáváme se (se sv. Františkem) - 16.00: příprava agapé ve farním 
sále; 16.30: adorace v kostele NPM, 17.00: mše svatá; 17.30: setkání společenství 
ve farním sále (dle času také nešpory, organizační záležitosti, formace, agapé …) 

• čtvrtek 24. 2. Sdílíme se (se sv. Klárou) – 18.00: společná účast na přednášce 
Martina Šimka v cyklu přednášek Zastavení s Janem Amosem – téma VI. Odkaz 
budoucnost (dílo Kšaft; druhý lešenský pobyt) v centru J. A. Komenského sboru ČCE 
Přeštice, Rebcova 557 

Pozn.: někdy může dojít k dílčím změnám. Kdo z vás se neúčastní aktivit MBS 
pravidelně každý čtvrtek, raději si prosím ověřte na telefonu 607 607 511, že je vše 
podle plánu. Děkujeme. 

 
VÝROČÍ v lednu a v únoru 2022 

Profese / věčné sliby: Ludvík Milan Kučera, Marie Františka 
Ludmila Kučerová (20. 1. 1992) – 30 let 
Narozeniny: Terezie Dana Šedivá (20. 1.) – 60 let, Antonie 
Jana Vlnařová (18. 2.), Františka Marie Kryslová (28. 2.) 
Přejeme hojnost Božího požehnání! 
Nedávná úmrtí: - 
 
Redakční rada:  
František Karel Ženíšek, František Luboš Kolafa, Ludvík Milan Kučera, Anežka Jana 
Pachnerová, Ludvíka Dagmar Spíralová, Antonín Jaroslav Šedivý.  
http://www.mbssfrplzen.estranky.cz/,  

https://www.facebook.com/mbsplzen 
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